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ندا سیجانی
خبرنگار

گفت و گو

گفت و گو با محمد معتمدی خواننده موسیقی سنتی ایران که در 
اولین روز سی و نهمین جشنواره موسیقی فجر روی صحنه می رود

جشنواره موسیقی فجر باید به گفتمان 
موسیقایی فرهنگی برسد

محمـــد معتمـــدی از خوانندگان نام آشـــنا و موفق موســـیقی ســـنتی ایران اســـت؛ هنرمندی 
توانـــا و کاربلد که در حوزه موســـیقی دســـتگاهی آثار بســـیار زیبـــا و ماندگاری تولیـــد، عرضه و 
اجرا کرده اســـت. ایـــن خواننده قرار اســـت امروز 23 بهمن ماه ســـاعت 18:30 در نخســـتین 
اجـــرای ســـی و نهمین جشـــنواره موســـیقی فجر با ارکســـتر ملـــی ایران بـــه رهبـــری همایون 
رحیمیـــان در تـــالار وحـــدت اجـــرای برنامه داشـــته باشـــد و افتتاح ایـــن دوره از جشـــنواره با 
حضـــور محمـــد معتمدی انجـــام می گیرد. اجـــرای قطعاتی از قدمـــا و همچنین یـــک قطعه از 
آقای فرشـــید رحیمیان به یاد این هنرمند از کارهای اجرایی ارکســـتر ملی ایران در نخســـتین 
شـــب این جشـــنواره اســـت. معتمدی در گفت و گو با »ایران« درباره جشـــنواره موســـیقی فجر 

نقطه نظرهایی داشـــته اســـت که در ادامـــه می خوانید؛

دوشنبه  23  بهمن1402  شماره 8400

جشنواره موسیقی فجر22

 فرشـــاد ســـیفی، سرپرســـت گروه موســـیقی 
»فلک الافلاک« نخســـتین اجرای موســـیقی 
نواحی ایـــران را در ســـی ونهمین جشـــنواره 
موسیقی فجر در فرهنگســـرای ارسباران روی 
صحنه می برد. این کنســـرت ســـاعت 18:30 

برگزار می شـــود.
فرشـــاد ســـیفی از هنرمندان نام آشنای خطه 
لرســـتان و دارای گواهینامه درجه یک هنری 
اســـت. او نوازندگـــی کمانچـــه را از نوجوانی 
با گوش ســـپردن به نـــوای کمانچـــه بزرگان 
کمانچه نـــواز لرســـتان همچـــون »علیرضـــا 
حســـینخانی«، »پیرولی کریمی«، »شـــکرالله 
ج علیپـــور« آغـــاز کـــرد و  ســـپهوند« و »فـــر
همچنیـــن مدتـــی در کلاس هـــای »احمـــد 
مراحمـــی« و »علی اکبـــر شـــکارچی« تلمـــذ 
داشـــته اســـت. این هنرمند لرستانی تاکنون 
کنســـرت های متعددی در داخـــل و خارج از 
کشـــور از جمله فرانســـه، ســـوئیس، ایتالیا، 
چیـــن، هندوســـتان، اوکرایـــن، بوســـنی و 
هرزگویـــن، کویـــت، ونزوئـــلا، ازبکســـتان، 
فیلیپیـــن و امـــارات متحـــده عربی داشـــته 

. ست ا

فرشـــاد ســـیفی از دوره دوازدهم در جشنواره 
موســـیقی فجر شـــرکت داشـــته و تا به امروز 
را پشت ســـر  ایـــن جشـــنواره  هشـــت دوره 

گذاشـــته است.
ایـــن هنرمنـــد در گفت و گو با »ایـــران« درباره 
حضور و اجـــرای هنرمندان موســـیقی اقوام 

در جشـــنواره موســـیقی فجر اظهار داشت:
»برگزاری جشـــنواره موسیقی فجر اتفاق مهم 
و بزرگـــی در موســـیقی کشـــورمان اســـت اما 
نکته قابـــل توجه اینکـــه دوره هـــای قبل که 
در جشـــنواره شرکت داشـــتیم این فرصت به 
وجـــود می آمد تـــا اجرای گروه هـــای مختلف 
را از نزدیـــک ببینیـــم و در کنـــار آن مراودات، 
تبـــادل نظـــر و تجربـــه شـــکل می گرفـــت و 
بـــا فرهنـــگ، موســـیقی و ســـنت شـــهرهای 
 مختلف کشـــورمان آشنا می شـــدیم، اما طی 
15-10 ســـال گذشـــته این ارتباطات بسیار کم 
شـــده اســـت و گروه های منتخب در جدول 
جشـــنواره بعـــد از اجـــرای برنامـــه به شـــهر و 

محل ســـکونت خـــود بازمی گردند. 
بنابراین این انتظار وجود دارد که جشـــنواره 
موســـیقی فجر بستری باشـــد تا هنرمندان با 

فضای کاری و هنری یکدیگر آشنایی بیشتری 
پیـــدا کننـــد و بـــا فراینـــد و تغییـــر و تحولاتی 
که طـــی یک ســـال در موســـیقی آنهـــا انجام 

می گیرد آگاهی و آشـــنایی داشـــته باشـــند.«
بـــه گفتـــه ایـــن هنرمنـــد، گـــروه موســـیقی 
راه انـــدازی   1375 ســـال  »فلک الافـــلاک« 
شـــده و از همـــان ســـال اجراهـــای مختلفی 
در جشـــنواره ها داشـــته و بـــا توجـــه بـــه نوع 
انتخـــاب  وه  گـــر ســـازبندی  جشـــنواره ها 
جشـــنواره  در  مثـــال  طـــور  بـــه  می شـــده؛ 
موســـیقی فجر امســـال ســـازبندی گـــروه بر 
اســـاس ســـازهای کوبه ای و کمانچه اســـت.

کنسرت های تجاری و تغییر ذائقه 
مخاطب

ســـیفی دربـــاره قطعاتـــی که قـــرار اســـت در 
این برنامـــه اجرا کنـــد، گفت:»یک تعـــداد از 
کارهـــای قدیمـــی و محلی معروف موســـیقی 
لرســـتان و در کنـــار آن قطعـــات جدیـــدی از 
ســـاخته های خودمان را بـــرای مخاطبان به 
اجـــرا خواهیم گذاشـــت، از جمله ســـرزمین 
عشـــق )آهنگساز فرشاد ســـیفی، شعر شهرام 

فرهمند(، چوپان، چهار مضراب )آهنگســـاز 
پیرولـــی کریمـــی(، سِرو)آهنگســـاز فرشـــاد 
ســـیفی(، جامالگـــه ایل )آهنگســـاز فرشـــاد 
ســـیفی، شـــعر غلامرضا ســـبزعلی(، ســـیت 
بیـــارم، مینـــای اشکســـه )آهنگســـاز فرشـــاد 
ســـیفی( و نازنین )آهنگســـازی و شعر بهمن 

) . سکینی ا
این نوازنده درباره شـــرایط موسیقی اقوام در 
استان ها بیان داشت:»متأســـفانه استقبال 
خوبـــی از موســـیقی نواحـــی ایـــران صـــورت 
نمی گیـــرد. بایـــد بگویـــم ذائقه مـــردم تغییر 
کـــرده و حضـــور پررنگ کنســـرت های تجاری 
موجب شـــده موســـیقی بومی ایـــران آن طور 
کـــه شایســـته ایـــن موســـیقی اســـت مـــورد 
حمایـــت قـــرار نگیـــرد. ناگفتـــه نمانـــد این 
حمایت هـــای اندک به این ســـبب اســـت که 

رســـانه ای در اختیار موســـیقی نیســـت. 
مـــا رســـانه ای ماننـــد تلویزیـــون نداریـــم که 
کنسرت هایمان را تحت پوشـــش قرار دهد، 
تبلیغاتی صـــورت بگیرد یا در آموزشـــگاه های 
موســـیقی نگاه جدی تـــری به این موســـیقی 
داشـــته باشـــد. ما انتظار داریم هـــر فعالیت 

دیگری کـــه در ایـــن عرصه انجـــام می دهیم 
تقویـــت شـــود و در جامعـــه دیده شـــویم، اما 
اگـــر این اتفاق هـــا صورت نگیـــرد ذائقه مردم 
آرام آرام تغییر کرده و به سمت موسیقی های 
تجاری و عامه پســـند گرایش پیـــدا می کند.«
او در پایـــان دربـــاره اجـــرای موســـیقی های 
محلـــی در شـــهرهای بزرگـــی ماننـــد تهران و 
تأثیرگـــذاری آن در بهتـــر دیـــده شـــدن ایـــن 
گونه موســـیقایی گفت:»ایـــن موضوع اتفاق 
بســـیار خوبـــی اســـت. تهـــران مرکزیـــت و 
پایتخـــت ایـــران اســـت و اقـــوام بســـیاری در 
تهران ســـکونت دارنـــد که موجب می شـــود 

این موســـیقی از اســـتقبال خوبـــی برخوردار 
باشـــد. لازم به ذکر اســـت اگر این روند ادامه 
پیدا کند، می تواند در تغییر ســـلایق مخاطب 
اثر گذار باشـــد و آنها با موســـیقی اقوام ایران 
آشـــنایی و ارتباط بیشتری داشـــته باشند. «
 فرشـــاد ســـیفی )نوازنده کمانچه و سرپرست 
گروه(، مختـــار فلاحـــی )نوازنـــده کمانچه(، 
امیررضـــا شـــرفی )نوازنـــده کمانچه(، ســـینا 
خویـــه )نوازنده کمانچه(، محمود )افشـــین( 
فرامرزیـــان )نوازنـــده تمبـــک(، مرتضـــی میر 
)نوازنـــده دف و دهل( و رامین میر)خواننده( 

اعضـــای این گـــروه را تشـــکیل می دهند.

اولین حضور شما در جشنواره 
موسیقی فجر به دوره بیست وهشتم 

 این رویداد هنری بازمی گردد، یعنی 
11 سال قبل که با گروه موسیقی 

»ادیب« در شیراز روی صحنه رفتید. 
چرا بعد از این برنامه دیگر اجرایی در 

قالب جشنواره نداشتید؟
چندیـــن ســـال اســـت با جشـــنواره موســـیقی 
فجر و ارکســـتر ملی ایران همکاری نداشـــته ام. 
ایـــن عدم همـــکاری بـــه دلیل انتقادی اســـت 
که نســـبت به عملکـــرد ارکســـتر و جشـــنواره 
دارم، البتـــه همچنـــان بر مواضع خود هســـتم 
و بـــر ایـــن نظـــرم که بـــا توجـــه بـــه ظرفیت و 
زیرســـاخت های ارکســـتر ملـــی، این ارکســـتر 
آنچنان که شایســـته و بایسته اســـت به مقوله 
ذائقه ســـازی در جامعـــه بـــرای نســـل جـــوان، 

میانســـال و کهنســـال ورود نکرده و برای سبد 
شـــنیداری جامعه ایران حرکتی نکرده اســـت. 
در واقع طی این ســـال ها به یک تعـــداد اجرا از 
قدما یـــا هنرمندان جوان بســـنده کرده اند که 
در جـــای خود اتفاق خوبی اســـت، امـــا با نگاه 
به اجراهای ســـال های اخیر خواهیـــد دید که 
یک مجموعه یا یک شـــهروند ایرانی نمی تواند 
یک ســـاعت از وقت خود را با تولیدات ارکستر 
ملی پر کند، چراکه تولیدی نداشـــته یا بســـیار 
کم تعداد بوده اســـت. ســـؤال من از دوســـتان 
این اســـت که ارکســـتری که بودجه مســـتقل، 
ســـالن اجرا و فضا برای تمریـــن در اختیار دارد 
چرا طـــی ایـــن ســـال ها خروجـــی قابل قبولی 
نداشـــته اســـت؟ این انتقادات همیشه بوده و 
هســـت و امیدواریم با مدیریت جدید و حضور 
دوســـتان تازه نفســـی که بـــه عرصـــه مدیریت 

بـــا هنرمندان دیگـــر نقـــاط دنیا تـــا بتوانیم در 
جهـــان مدرن امـــروز این گفتمـــان فرهنگی را 
حفظ کنیم. از نگاه من این ظرفیت گســـترده 
و پتانســـیل در جشنواره موســـیقی فجر وجود 
دارد امـــا کمتر بـــه کار برده شـــده و این ظرفیت 
اغلـــب در حالت بالقوه باقی مانده و آن طور که 
باید و شـــاید به حالت بالفعل درنیامده است.

طی یکی، دو دهه اخیر بخش موسیقی 
پاپ حضور پررنگی در جدول جشنواره 

داشته، کما اینکه امسال نیز دو سالن 
به این موسیقی اختصاص پیدا کرده؛ 

این رویداد مهم موسیقی در معرفی 
موسیقی دستگاهی چه میزان عمل 

کرده است؟
نـــگاه  ایـــن ســـال ها  بـــه عقیـــده مـــن طـــی 
کوتاه مدتی به جشنواره موســـیقی فجر صورت 
گرفته اســـت. به طور مثال برگزارکنندگان باید 
از حـــدود 8 ماه قبل از برگزاری این جشـــنواره، 
فراخوان موســـیقی دســـتگاهی را منتشر کنند 
تا آثارمختلف بررســـی و در نســـل جدید رقابت 
ایجاد شـــود تا نســـل جـــوان برای رســـیدن به 
قله رفیع جشـــنواره و فتـــح آن تلاش کند. لازم 
به ذکر اســـت که رســـیدن به این مهم نیازمند 
زمـــان گذاشـــتن و برنامه ریـــزی منظم اســـت، 
نـــه آنکـــه در هفته هـــای نزدیک به جشـــنواره، 
گروه هـــا انتخـــاب شـــوند. بی تردیـــد بـــا ایـــن 
روش شـــاهد اجراهـــای خوبی خواهیـــم بود، 
امـــا برنامه ریـــزی کوتاه مـــدت نمی توانـــد تأثیر 
فرهنگی در جامعـــه بگذارد. بر این اســـاس بر 
ایـــن نظرم کـــه برنامه ریزی در حوزه موســـیقی 
اصیل و دســـتگاهی باید از همین امســـال برای 
ســـال های بعد توســـط دبیـــر جشـــنواره انجام 
بگیرد و گروه هـــا معرفی و فراخوان ها منتشـــر 
شـــوند و آثاری که به نوعی مرتبط با جشـــنواره 
هستند مشخص شـــده تا جشـــنواره از حالت 
یـــک هفته ای به یک جشـــنواره پویا طی ســـال 
تبدیل  شـــود و در نهایت اجراهـــای برگزیده و 
درخشـــش اصلی آنهـــا در ایام جشـــنواره اتفاق 

. بیفتد

برای تشویق، ترغیب و جذب مخاطب 
به موسیقی اصیل ایرانی چه کارهایی 

باید انجام بگیرد؟
 موســـیقی پـــاپ در همـــه جای دنیـــا مخاطب 
بـــه  علاقه منـــد  مـــردم  و  دارد  گســـترده ای 
شـــنیدن و دیدن این موســـیقی هســـتند، ولی 
موسیقی های کلاســـیک، اقوام، مقامی و ردیف 
دســـتگاهی در همه جای دنیا نیازمند حمایت 
دولـــت و حاکمیت هســـتند و حداقل کاری که 
می توان انجام داد این اســـت که ســـالن هایی 
را بـــه ایـــن اجرا هـــا اختصـــاص دهنـــد تـــا این 
گروه هـــا فرصـــت بیشـــتری برای دیده شـــدن 
داشـــته باشـــند. حتی می توان به عنـــوان یک 
کار تشـــویقی برای گروه های برگزیده جشنواره 
چند ســـانس در ســـالن های سراســـر کشور در 
نظـــر گرفـــت، امـــا متأســـفانه ایـــن حمایت ها 
آن طـــور که بایـــد و شـــاید صـــورت نمی گیرد و 
این موســـیقی در رقابت نابرابر با موسیقی پاپ 
هیچ گاه تریبون و ســـالنی در اختیار نداشـــته و 

ماننـــد گونه های نـــادر رو به انقراض اســـت.

آیا تلفیق این موسیقی با گونه های 
موسیقی امروزی همچون پاپ می تواند 

در جذب مخاطب اثر گذار باشد؟
 نه می تـــوان گفت اتفاق خوبی اســـت و نه بد، 
چراکـــه تنهـــا راهی اســـت که بـــرای هنرمندان 
باقـــی مانده اســـت. اگـــر هنرمنـــد بخواهد در 
قالب موســـیقی ســـنتی کار خود را ادامه بدهد 
بـــه دلیل اینکـــه کمتـــر حمایت می شـــود باید 
همـــه زندگی خـــود را بفروشـــد تا خـــرج تولید 
اثـــر کنـــد. بنابرایـــن تنهـــا راهـــی کـــه موجب 
حیـــات نغمه هـــا و آواز ایرانـــی می شـــود ایـــن 
اســـت که ایـــن موســـیقی در بطـــن تنظیم ها و 
ارکستراســـیون های جدیـــد کـــه امـــروزه به آن 
تلفیقی می گوینـــد قرار بگیرد تا این موســـیقی 
اصیل بـــه ذائقه عمـــوم مردم نزدیک تر شـــود.

 
 

فرهنگـــی کشـــور آمده اند، این مســـائل خیلی 
زود مرتفع شـــود.

 منظور شما این است که ارکستر ملی 
ایران به تولید آثار آهنگسازان ایرانی 

بیشتر بپردازد؟
 ارکســـتر ملی ایران تولیدی نـــدارد و تا به امروز 
تنهـــا به اجرا اکتفا کرده اســـت. تولیـــد یک اثر 
ارزشـــمند تاریخ مصرف ندارد و سال ها شنیده 
می شـــود اما وقتـــی تمرکـــز تنها بر اجرا باشـــد 
نهایتـــاً در کوتاه مـــدت تاریـــخ آن اثر بـــه پایان 
می رســـد و بـــا وجـــود روزمرگی هـــای زندگی از 
یاد هـــا فرامـــوش می شـــود و اثر گـــذاری ندارد، 
چراکه عصر امـــروز، دوران تولیـــد، اجرا و مرور 
اســـت و اگر پیـــام و مدیایی در لیســـت ســـبد 
شـــنیداری جامعـــه تکـــرار نشـــود، اثر گـــذاری 

نخواهـــد داشـــت و آرام آرام از بین می رود.

شاید یکی از دلایل این اتفاقات 
فرازوفرودهایی باشد که طی این 

سال ها بر ارکسترهای ما گذشته و به 
دنبال آن تغییرات متعدد در رهبری 

ارکستر ها که موجب شده است نتوانند 
تمرکز خوبی بر اجرا و تولید داشته 

باشند؟
بلـــه. یکـــی از انتقاداتی کـــه طی این ســـال ها 
داشـــته و دارم این اســـت که مدیریت فرهنگی 
کشور را از تغییرات سیاسی و جناحی مستثنی 
کنند، بدیـــن معنا که با تغییر رؤســـای دولتی، 
جهت هـــا، همفکری ها و هماهنگی ها در حوزه 
سیاســـی انجام بگیـــرد و مدیـــران فرهنگی که 
سبقه طولانی و درخشـــانی دارند حفظ شوند و 
با ســـاختار ها و سیاســـت های ابلاغی فعالیت 

خـــود را ادامه دهنـــد. اگر رهبـــر و نوازنده های 
ارکســـترها و ســـاختار آن دائمـــاً در حال تغییر 
باشـــد در طولانی مدت موجب خســـارت ملی 

شد. خواهد 

غ از برنامه های ارکستر ملی ایران،  فار
جشنواره موسیقی فجر به عنوان 

مهم ترین رویداد موسیقایی کشورمان 
چه میزان توانسته است در معرفی 

موسیقی ایران در فستیوال های 
جهانی تأثیر گذار باشد؟

جشـــنواره موســـیقی فجـــر بـــه لحـــاظ قدمت 
از هنرمنـــدان و  بـــرای بســـیاری  و ســـابقه، 
موزیســـین های جهانی شناخته شـــده است، 
به ایـــن دلیل که در ســـال های اخیر بســـیاری 
از این هنرمندان به جشـــنواره موســـیقی فجر 
دعوت شـــده و اجرای برنامه داشـــته اند، اما با 
وجود این اتفاقات خوب، جشـــنواره موسیقی 
فجـــر به عنـــوان یـــک جشـــنواره پویـــا، باید با 
هنرمندان و جشـــنواره های بین المللی سراسر 
دنیا تعامل برقرار کند. از نگاه من جشـــنواره ها 
مانند نمایشگاه اتومبیل هســـتند، بدین معنا 
که وقتی یـــک کمپانی برای تعامـــل و همکاری 
بـــه آن نمایشـــگاه می آیـــد، هدفـــش بازاریابی 
و جـــذب مشـــتریان جدیـــد و در کنـــار آن رفع 
نیازمندی هـــای خود در آن نمایشـــگاه اســـت. 
جشـــنواره موســـیقی فجر هـــم باید بـــا همین 
نگاه حرکت کند تـــا بتوانیم در این جشـــنواره 
بـــرای هنرمنـــدان، ارکســـترها و تولیداتمان در 
ســـطح بین المللـــی خریـــدار و مشـــتری پیدا 
کنیـــم و در کنـــار آن بـــه بهانـــه این جشـــنواره 
گفتمان موســـیقایی فرهنگی ایجاد شـــود. در 
واقع شـــروع یک ســـری فعالیت های مشترک 

 فرشاد سیفی، سرپرست گروه موسیقی »فلک الافلاک«در گفت و گو با »ایران« از اجراهای خود 
در جشنواره موسیقی فجر می گوید

 جشنواره موسیقی فجر
 باید فرصتی برای آشنایی با گونه های مختلف موسیقی باشد

آرون افشـــار، خواننـــده و 
آهنگساز موســـیقی پاپ 
23 بهمن ماه ســـاعت 19 
در سالن میلاد نمایشگاه 
بین المللـــی تهـــران روی 
یـــن  ا مـــی رود.  صحنـــه 
خواننده دوره سی وپنجم 
و سی و هشـــتم جشنواره 
نیـــز در  موســـیقی فجـــر 
بخـــش جنبـــی اجـــرای 
برنامه داشته است. آرون 
افشـــار اصالتی خراسانی 

دارد و در شـــهر شـــاندیز مشـــهد متولد شده اســـت و فعالیت 
حرفـــه ای خود را ســـال 139۶ آغاز کرد. ســـاز تخصصی او گیتار 
اســـت و از 8،7 ســـالگی فراگیری موســـیقی را با گیتار شروع 
کـــرد و در کنـــار آن بـــه فراگیـــری پیانو نیـــز پرداخـــت. اولین 
کنسرت آرون افشار 29 دی ماه 1398 در سالن همایش میلاد 

نمایشـــگاه بین المللـــی تهران برگزار شـــد.
 
 

گروه موســـیقی »نهال« 
 2 3  ، ن ا نـــو با ه  یـــژ و
بهمن ماه ســـاعت 14:30 
اولیـــن اجـــرای بخـــش 
بانـــوان را در تالار وحدت 
روی صحنـــه می برد. این 
گـــروه موســـیقی ســـال 
1394 فعالیـــت حرفه ای 
خود را آغـــاز کرد و تمامی 
نوازنده هـــای آن را بانوان 
ن  ما ر کشـــو منـــد  هنر
تشـــکیل می دهند. گروه 

موســـیقی »نهـــال« به سرپرســـتی و خوانندگی لیـــلا نجفی و 
بـــا حضور نیوشـــا بریمانی به عنـــوان رهبر ارکســـتر و نوازنده 
کمانچه اســـت. رخســـاره رســـتمی )عود(، نیلوفـــر ابراهیمی 
)فلوت،( دنیا فتحی )پیانو(، شـــیرین واعظـــی )درامز(، آذین 
ملک زاده )گیتارباس(، سحر دزواره ای )گیتار( و ستاره هاتف 

)پرکاشـــن( از نوازنـــدگان ایـــن گروه هســـتند.
 
 

گروه موســـیقی »طیب 
جـــان« بـــا سرپرســـتی 
حســـین  هنرمنـــدی  و 
قاســـم زاده )نوازنده نی 
و ســـنتور( 23 بهمن ماه 
ســـاعت 21:30 در سالن 
سوره و در بخش کودک 
و نوجـــوان اجرای برنامه 
خواهـــد داشـــت. گروه 
موســـیقی »طیب جان« 
فعالیـــت   1402 ســـال 
جـــدی خود را آغـــاز کرد 

و اعضای آن زیر ســـنین 17 سال هســـتند. رپرتوارهای این 
برنامه، موســـیقی ســـنتی، محلـــی و قطعاتی از موســـیقی 
بین الملل خواهد بـــود؛ قطعاتی چون »ولـــگا«، »بچه های 

کوه آلـــپ« و »آســـتوریاس.«
 در بخـــش موســـیقی دســـتگاهی هـــم قطعاتـــی از پرویـــز 
مشـــکاتیان، فرامرز پایور و... برگزار خواهد شد. در بخش 
موســـیقی محلی هم اجراهایی از موســـیقی کردی، گیلکی 
و... روی صحنـــه خواهنـــد رفـــت. بـــه گفته ایـــن هنرمند، 
رپرتوار کار بر اســـاس ســـاز ســـنتور بوده اســـت. این گروه 
نخســـتین تجربه خود را در جشـــنواره موســـیقی فجر روی 

صحنـــه می برد.
 آراد نجـــارزادگان )آواز تمبک(،الهـــه زندیـــه )تارباس(، 
بـــاران کشـــاورز)عود(، ماهـــور قاســـم زاده)تمبـــک و 
ضحـــی   ، ) ر ســـنتو ( حســـینی  ن  یســـا ر آ ، ) خن کا
آناهیتـــا سیمین)ســـنتور(،آوا  شاهسواری)ســـنتور(، 
صـــادق نیا)ســـنتور(، امیرعلـــی شه ســـتا )ســـنتور(، 
پریـــا بیگناه)سنتور(،هســـتی شاهی)ســـنتور(،متین 
غلامی)ســـنتور(، هانیه مومن)دف، کوزه و دایره(، زهرا 
موســـوی و مهراز برزگر )دف و دایـــره( اعضای این گروه 

را تشـــکیل مـــی دهند.

مرور برنامه های امشب موسیقی فجر


